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 نویس�ندگی را به طور جدی از سال 1368 آغاز 
کرد؛ یعنی درس�ت پس از پایان جنگ قلم را در  
دس�ت گرفت. اولین کتابش که یک سال بعد به 
چاپ رس�ید، داس�تانی بود به نام »فردا پسرم 
برمی گردد« کار نویسندگی رفته رفته به مشغله 
اصلی اش تبدیل شد و هر س�ال یک یا دو کتاب 
نوشت. اما در کنار تألیف به کارهای مرتبطی مثل 
دبیری و داوری جشنواره ها، برگزاری دوره های 
آموزش نویسندگی و انتشارات هم پرداخت که 
دبیری پنج دوره جشنواره رسول آفتاب، دبیری 
جایزه یوس�ف، قلم زری�ن و جش�نواره ادبیات 
داس�تانی بسیج از جمله آنهاس�ت. گفت وگوی 
»ج�وان« را ب�ا رحی�م مخدوم�ی نویس�نده و 
ناش�ر نام آش�نای دف�اع مق�دس می خوانی�د.

نویس�ندگی درباره دفاع مقدس چیزی 
نیس�ت که خیلی آنی اتف�اق بیفتد. باید 
درون آدم یک حس نیاز به نوشتن درباره 
این موضوع وجود داشته باشد. چه شد که 

شما نویسنده شدید؟
از همان ابتدا گرایش هنری در من زیاد بود. از همین 
رو وارد خیلی از رش��ته های هنری شدم، از جمله 
تئاتر، شعر، سرود، خوشنویسی، نقاشی، کاریکاتور، 
فیلمسازی و نویس��ندگی. از میان آنها نویسندگی 
چسبید به من و رهایم نکرد. شاید یکی از دلایلش 
تش��ویق ها و برخورد آدم های خوب این حوزه بود. 
در سال 68 به تور دو انسان خوب و شایسته به نام 
مرتضی سرهنگی و هدایت الله بهبودی افتادم. شاید 
اگر به این دو نفر برنمی خوردم الان مرا با رشته ای 

غیر از نویسندگی  می شناختند.
ش�غل اصلی و اول ش�ما نویس�ندگی و 
انتشار کتاب های خودتان است. در حالی 
که اغلب نویس�ندگان ش�غل دومش�ان 
نویس�ندگی اس�ت، این کار را برای شما 

سخت نکرده است؟
ش��غل اصلی بنده معلمی بود که بعد از 31 س��ال 
کلاسداری بازنشس��ته ش��دم. در کنار تدریس به 
نویسندگی هم می پرداختم. در دهه سوم معلمی، 
انتشارات راه اندازی کردم. الان به دو کار نویسندگی 
و انتشارات می پردازم. سخت نیس��ت با علاقه کار 

می کنم و احساس خستگی نمی کنم.

کدام اثرتان را بیشتر از همه دوست دارید 
و چرا؟

رمان نرگس را بیشتر دوست دارم،چون برگرفته از 
خاطرات دوران نوجوانی ام است.

به نظرت�ان وضعیت آثار دفاع مقدس�ی 
چگونه است؟

در مقایس��ه با موضوعات دیگر ادبیات خیلی خوب 
است و در مدت زمان کم هم رشد چشمگیری داشته 
اس��ت. امروز آبروی ادبیات ایران در س��طح جهان 
ادبیات دفاع مقدس است. به این خاطر که مثل خود 
دفاع مقدس، با رویکردی جهادی و نگاهی اعتقادی 

تولد یافته و به بلوغ رسیده است. 
چند سالی است که آثاری در مورد شهدای 
س�وریه نیز توس�ط نویس�ندگان جوان 

منتشر می شود نظرتان  چیست؟
خیلی خوب است. دو اتفاق امیدبخش در این مقوله 

دیده می شود. اول، رویش های نویسندگی در حوزه 
ادبیات مقاومت  و دوم، ش��کافتن پوسته داخلی و 

ورود به عرصه بین المللی ادبیات مقاومت.
به نظرتان چرا نتوانسته ایم دفاع مقدس 
را در حوزه ادبیات آنگونه که باید به دنیا 

معرفی کنیم؟
وزارت ارش��اد و وزارت امور خارجه در این امر مهم 
خیلی ضعیف عمل کرده اند. گوی��ا اصلًا برنامه ای 
برای این مقوله ندارند. 32 سال دولت در دست تفکر 
غیرانقلابی و غربگرا بود. هشت س��ال از دستشان 
خارج شد، هرآنچه توطئه از دستشان برمی آمد به 
خرج دادند تا دولت غیرجناح خودشان را به انحراف 
بکش��انند. در مجموع می توان گف��ت هنوز دولتی 
انقلابی بر س��رکار نیامده اس��ت که انتظار داشته 
باشیم در حوزه ادبیات در س��طح جهان جهادی و 

انقلابی عمل کنیم.  

ش�ما از 17 س�الگی در جبه�ه حض�ور 
داشته اید به نظرتان ادبیات دفاع مقدس 
توانسته حق مطلب را در مورد این موضوع 

ادا کند؟ 
دفاع مقدس خیلی بزرگ است. س��ال های زیاد و 
ممارستی طولانی لازم اس��ت تا حق دفاع مقدس 
ادا ش��ود. هر یک از عملیات ها، هر یک از رزمنده ها 
و سرداران، همه و همه قابلیت پرداخت ادبی دارند. 
بعضی س��وژه ها که تعدادش��ان کم نیست قابلیت 
تبدیل به سریال هایی قوی و طولانی دارند. انتظار 
نبوده که در این مدت کم حق دف��اع مقدس را ادا 
کنیم. اما کارهای خوب فراوانی انجام ش��ده است. 
اگرچه   می شد کارهایی بیشتر و قوی تر انجام شود. 

رهبر انقلاب خیلی س�ال اس�ت که روی 
مطالعه کتاب ه�ای رمان تأکی�د دارند و 
تقریظ نویسی ایشان هم در جهت ترویج 

این فرهنگ است. به نظرتان مسئولان چرا 
نتوانسته اند هنوز این فرهنگ را دست کم 

بین بچه های مذهبی رواج دهند؟
در ح��وزه فرهنگی برخ��لاف ح��وزه نظامی یک 
س��ردرگمی وجود دارد. یکی از دلایلش این است 
که حوزه فرهنگ را به جای اینکه به اهلش بسپارند، 
به سیاستمداران و نظامیان می سپارند. این است که 

هیچگاه ضعف این حوزه برطرف نمی شود.
به نظر می رسد یکی از معایب رسانه های 
انقلابی این ش�ده ک�ه فقط کتاب�ی را که 
رهبری تقریظ بنویسند ترویج می کنند 
درحال�ی ک�ه ه�دف رهب�ری تروی�ج 
کتابخوانی اس�ت و ایشان که شخص اول 
مملکت هستند نمی توانند همه کتاب ها 
را بخوانند. پیشنهاد ش�ما در این عرصه 

چیست؟
رهب��ران گروه ه��ای کوچ��ک جامعه بای��د همان 
کاری را انجام بدهند که رهبر معظم انقلاب انجام                 
می دهد. یعنی کتاب بخوانند، کتاب معرفی کنند، 
تقریظ بنویس��ند، با نویس��نده گفت وگ��و کنند و 
ظرفیت خود را برای ترویج فرهنگ کتابخوانی خرج 
کنند. این همان کاری است که حاج قاسم سلیمانی 

انجام می داد.
جالب تری�ن خاط�ره ای ک�ه از دوران 

نویسندگی داشته اید چه بوده است؟
اولین دی��دار خصوصی با حضرت آق��ا که به نظرم 
سال 71 بسیار شیرین و دلچسب و گیرا بود. چنان 

شارژمان کرد که دیگر قلم را بر زمین نگذاشتیم.

رفیع ب�ودن جای�گاه پیامبر اس�لام در میان ما، 
نی�از به هی�چ اثب�ات عقل�ی و ارج�اع تاریخی 
و ن�گاه کلامی ن�دارد. ه�ر روز در هن�گام نماز، 
ش�هادت به پیامبری اش می دهیم. نام مقدسش 
پربس�امدترین نامی است که مس�لمانان برای 
فرزندانشان انتخاب می کنند، برای صلوات بر او 
و خاندانش، ثوابی عظیم در نظر گرفته شده است 
و اینها همه ابتدای عظمت پیامبر مهربانی است.

با این  حال، شناخت ما از پیامبر و حس ما در ایجاد 
یک نسبت انس��انی با ایش��ان، دچار نوعی اعوجاج 
اس��ت. اعوجاجی که می توان آن را نوعی از حجاب 
نزدیکی دانست. همین تس��میه کردن فرزندانمان 
به نام او، همین شهادت بر پیامبری در نماز، همین 
صلوات و درود بر او، گویی برای ما شرایطی را خلق 
کرده اس��ت که او را کامل و دقیق می شناسیم؛ اما 

این گونه نیست.
می توان با مطالعه کتاب های تاریخی که به بررسی 
زمانه و زندگی پیامب��ر مهربان��ی پرداخته اند، این 
حجاب علمی را تا حدی کم کرد اما باز هم اسیر زمان 
و مکان می شویم و ناتوان در ایجاد یک نسبت انسانی. 
این هنر و داستان اس��ت که حجاب زمان و مکان را 
برم��ی دارد و پیامبر را به ما نش��ان می دهد. »همانا 

من بشری هستم مانند ش��ما؛ الا اینکه بر من وحی 
می شود.« در این راه نه تنها فقط مسلمانان که حتی 
برخی غیرمسلمانان نیز درباره شخصیت او به تولید 

آثار هنری خصوصاً داستان و رمان پرداخته اند.
حال در میان خی��ل این آث��ار، چرا باید به س��راغ 
»س��ه کاهن« رفت؟ »س��ه کاهن«، رمان��ی به قلم 
مجید قیصری که نشر کتابستان معرفت آن را روانه 
بازار کرده است. دلایل اهمیت »سه کاهن« فراوان 
است. یکی همین ایجاد نس��بت انسانی ما با پیامبر 
اس��ت؛ چنانکه هنگام خواندنش توانس��ته است ما 
را نیز دچار تغییرات ف��راوان کند. علت دیگر را باید 
در اصل داس��تان جس��ت وجو کرد. رمان، داستان 
مس��تقیم پیامبر نیس��ت. رمان، داس��تان کودکی 
پیامبر در هنگام حضور در قبیله س��عدیه، هنگامی 
که محمد )ص( کودکی خردس��ال پنج، ش��ش یا 
هفت ساله است. حضور سه کاهن ناشناس یهودی 
در غروب یکی از روزهای آمدنشان به آنجا، سرآغاز 

همه اتفاقات است.
مجید قیصری با دور ش��دن از پیامبر خردسال، آن 
هنگام که هن��وز بعثت و رس��التش در ظرف زمان 
محقق نش��ده بود و نزدیک ش��دن به اطرافیانش، 
حجاب نزدیکی را برداشته و تأثیری که رفتار و گفتار 
و کردار او بر دیگران گذاش��ته اس��ت، به ما فرصت 

می دهد تا نسبت خود را با او بسنجیم که اگر در زمانه 
او بودیم، چه نگاهی داشتیم. رسول خدا چند باری 
بیشتر س��خن نمی گوید و چندان در متن اتفاقات 
نیست اما نویسنده توانس��ته مهم ترین اتفاق را در 
داستانش رقم بزند. محمد )ص( علت وجودی همه 

ماست. اگر او نبود که ما نیز خلق نشده بودیم.
این را چگونه درمی یابیم؟ آنجا که او س��اکت است، 
آنجا که او کاری نمی کند، آنجا ک��ه او اصلًا حضور 

ندارد؛ اما ذهن و فکر حلیمه، ش��وهرش، فرزندانش 
و آن س��ه کاهن رنگین پوش را درگیر کرده اس��ت. 
نویسنده به خوبی توانسته است اتمسفر داستان را 
بی آنکه دستخوش کلیشه و شعارزدگی کند، حول 
محور پیامبر بچرخاند. چنانکه در آغاز و میانه و پایان 
داستان، خود را در بیابان حجاز، خار در پای خلیده 
و ترس��یده از حضور نزدیک کاهنان، چش��م نگران 
می شویم مبادا برای پیامبر اتفاق بدی بیفتد. حال 
آنکه حافظه تاریخی ما می گوید س��نت الهی بر آن 
بود که تا زمان بعثت رس��ولش، او از هر گزندی در 

امان بماند.
اما این ویژگی چگونه حاصل ش��ده اس��ت؟ مجید 
قیصری در »سه کاهن« با کلماتی همچون جواهر 
برخورد کرده است. تک تک آنها را با ظرافت، سمباده 
است، بهترین جای ممکن را برای آن در نظر گرفته 
اس��ت و این کار را ن��ه فقط به نش��انه قدرت نمایی 
داستانی که بخشی از پازل داس��تانی خود در نظر 
گرفته است. رس��ول خدا امّی بود؛ اما کلامی که بر 
او وحی   می ش��د، اعجاز همیشگی بود. داستانی هم 
که برای او نوشته می شود، باید رنگی از آن زیبایی و 

فخیم بودن را داشته باشد.
این زبان تاریخی، فقط ترکیبی از کلمات ازکارافتاده 
و کلیشه های رسانه ای نیست. زبانی است جاندار که 

انسان را به سختی می اندازد اما از پا نمی اندازد. شعر 
نیست و قصدش تنها تحریک احساسات با کلمات 
دورریخته شده نیست. هدفش نزدیک کردن حس 

ما به آن روزها و روزگار است.
ویژگی دیگر »سه کاهن« دست گذاشتن روی بازه 
زمانی کودکی پیامبر است؛ آنجا که ایشان هنوز نور 
نبوی را آشکار نکرده است. ماجرایی که در داستان 
رخ می دهد نیز تحلیل تاریخی پنهانی دارد که نشان 
از قوت نویسنده در رساندن پیامش بدون افتادن در 
دام مقاله نویسی و مستقیم گویی است. باطل هیچ گاه 
از پای نمی نشیند و هیچ گاه نباید دمی را به آسایش و 
بی خیالی گذراند. بودن در کنار پیامبر، تضمین کننده 
تمام موفقیت ها نیس��ت. اس��تفاده درست از منابع 
دس��ت اول و همینطور ارائه هن��ری از یک تحلیل 

تاریخی، بر کیفیت »سه کاهن« افزوده است.
از منظر کتاب س��ازی نیز »س��ه کاهن« چشم نواز 
و جذاب اس��ت. ط��رح جل��دی که انتخاب ش��ده، 
تایپوگرافی متفاوتی دارد که نمی گذارد چش��م به 
راحتی از کنارش عبور کند. نگاه ها را به خود جذب 

می کند و تناسبی هنری نیز با اصل داستان دارد.
کتابس��تان معرفت رمان »س��ه کاهن« را در 190 
صفحه و با قیمت  30 هزار تومان روانه کتابفروشی ها 

کرده است.

در ح�وزه فرهنگ�ی برخ�لاف حوزه 
نظامی یک س�ردرگمی وج�ود دارد. 
یک�ی از دلایلش این اس�ت که حوزه 
فرهنگ را به ج�ای اینکه ب�ه اهلش 
بسپارند، به سیاستمداران و نظامیان 
می س�پارند. این اس�ت ک�ه هیچگاه 
ضعف این ح�وزه برطرف نمی ش�ود

امروز آبروی ادبیات ایران در سطح جهان
ادبیات دفاع مقدس است

در گفت وگوی »جوان« با نویسنده دفاع مقدس مطرح شد

وزارت ارشاد و وزارت امور خارجه درباره نشر و معرفی ادبیات دفاع مقدس کوتاهی می کنند و عجیب است که اصلاً برنامه ای در این باره ندارند

چرا باید به سراغ »سه کاهن« رفت؟
حضور 3 کاهن ناشناس یهودی در غروب یکی از روزهای آمدنشان به قبیله سعدیه سرآغاز همه اتفاقات است

معصومه طاهری
   گفت وگو

نگاهی به داستان »...همین جاست!«
آمدم برای قولی که داده بودم!

  رامین جهان پور
»آب« ، »دژ« و»ن��ی« تا جای��ی که چش��مانش کار می کند، این 
س��ه چیز وجود دارد.در کناره ه��ای دژ، نی و »چ��ولان« روییده 
است.س��یم های خاردار و خورش��یدی ها نیز لاب��ه لای آنها دیده 
می شود...«    )صفحه9(.داس��تان نیمه بلند» همین جاست!«  که 
توسط مهدی دهقان نیری نوشته شده  و ناشر آن انتشارات صریر 
است، با پاراگرافی که خواندید آغاز می شود .این داستانِ تراژدی،  
آخرین روزهای زندگی چند رزمنده دفاع مق��دس  را در لب مرز 
به تصویر می کشد. مهدی، حبیب، مس��عود و داوود چهار رزمنده 
جوان و خوش روحیه ای هس��تند که  برای شناسایی رفته اند و در 
درون یکی از  دژهای لب مرز ایران و عراق  گی��ر افتاده اند. دقیقاً 
داستان از جایی شروع می شود که آنها داخل دژی سنگر گرفته اند  
که اطرافش پر از مین های خنثی نشده است و از زمین و زمان به 
روی  آنها گلوله می بارد و در زیر آماج  حملات وحشتناک  بعثی ها 
هستند. دشمن پایگاه آنها را رصد کرده و پشت سر هم خمپاره و 
نارنجک و گلوله تانک است که به طرف آنها سرازیر می شود. بدی  
اقبال اینجاست که گاهی هم  احساس می کنند بعضی از شلیک ها 
از طرف نیروهای خودی است که به طرف عراقی ها نشانه می رود 
و در واقع قرارگرفتن در وسط  خط  مرزی بدشانسی بزرگی  است 
که گریبانگیر آنها شده است.اما با این حال این چهارنفر دست از 
شوخی هایشان برنمی دارند و در بدترین شرایط بحرانی  و در زیر 
آتش سنگین دشمن که فاصله چندانی با آنها ندارد  با صحبت های 
شیرین و طنز آمیزش��ان، به هم روحیه می دهند.مسعود یکی از 
رزمنده هاست که عکاس اس��ت و دوربینش هم یک لحظه بیکار 
نمی ماند و در آن  شرایط بحرانی با خونسردی تمام مشغول عکس 
گرفتن از دوستانش  است و بی توجه به اعتراض دوستانش چلیک، 
چلیک عکس می گی��رد و لحظات را ثبت می کن��د. مهدی دیگر 
رزمنده دژ که دفترچه یادداش��تی به همراه دارد علاوه بر اینکه از 
چهره دوستانش پرتره می کش��د گاهی هم  ثانیه ها و لحظه ها را 
می نگارد. آنها همدیگر را به شوخی  ماست فروش خطاب می کنند.
می توان گفت که نویسنده  2۴ ساعت از زندگی این چند رزمنده را 
مثل یک دوربین فیلمبرداری ثبت کرده است.اتفاقاً نثر و زاویه دید 
داستان هم سوم شخص  و مضارع اخباری  است و به شکل فیلمنامه 
نوشته شده اس��ت:» می رود، می افتد...« در آخرهای داستان آن 
چهار رزمنده  به خاطر اینکه از تیررس ش��لیک های دش��من در 
امان بمانند مجبور می شوند به داخل چاله تانکی بروند که کنار دژ 
قرار دارد.آنها در آن شرایط سخت که حتی نمی توانند سرشان را 
از چاله تانک بیرون بیاورند، کنسروشان را  هم با نوک  سرنیزه باز 
می کنند و غذا می خورند.حاجی نصرت که فرمانده آنهاست دژ دوم 
را ترک کرده و به همراه چند رزمنده دیگر  به کمک آنها می آید اما 
مهدی به او می گوید که ما  فعلًا به فرماندهی تو نیاز نداریم و  نباید 
به خاطر ما دژ دوم را ترک می کردی. چون امکان دارد  به دس��ت 
دشمن بیفتد. حاج نصرت با چشم های اشک آلود دوستانش را ترک 
می کند و می گوید که  به زودی با تجهی��زات و نیرو  برمی گردد و 
مهدی به خاطر بلندکردن صدایش از او عذرخواهی می کند و این 
انگار آخرین مکالمه رزمنده ها با حاج نصرت است.حاج نصرت اما 
اسیر دشمن می شود و دیگر آنها را نمی بیند چون تانک های عراقی 
به آنها نزدیک می شوند و دشمن دژ را به  تصرف درمی آورد.سال ها 
بعد حاج نصرت  که دیگر  جوان نیست  به همراه گروه تفحص به 
سراغ همان چاله تانک می رود  تا پیکر آنها را در همان دژ پیدا کند. 
این خلاصه ای از داستان  »همین جاست« بود. در اینکه نویسنده  
در این داس��تان سراس��ر ایجاز، خوب عمل کرده و مخاطب را  با 
هوش��مندی تا  پاراگراف پایانی داس��تان همراه کرده هیچ شکی 
نیست. همچنین تکنیک های نگارشی و  واکنش ها و دیالوگ های 
شخصیت های داستان هم  به خوبی در بدنه داستان تنیده شده و 
ضرباهنگ داستان هم تند اس��ت.اما  سؤالی که  پیش می آید این 
است که در طول این چند روزی که بچه ها در چاله تانک اسیرند چرا 
هیچ بی سیمی  در دست یکی از  آنها نیست که با  مرکز  در تماس 
باشند و وضعیتشان را بگویند. چرا نیروهای ایرانی که آنها منتظرش 
هستند زودتر نمی رسند؟ و حداقل  اگر دلیل منطقی  برای قطع 
ارتباط رزمنده ها با مرکز فرماندهی بود باید نویسنده به آن اشاره 
کوتاهی می کرد.س��اختار داس��تان متکی به ابهام است و همین 
ابهام  داستان را ازحالت کلیش��ه ای بیرون آورده و نویسنده علاوه 
بر اینکه نیم نگاهی به پیرنگ و موضوع داستان که شهادت غریبانه 
و غمگینانه چند جوان رزمنده اس��ت  داشته؛ گوشه چشمی  هم 
به تاکتیک های نگارشی و فرم گرایی داشته است.بی گمان داستان 
»همین جاست« را می توان یکی دیگر از داستان های ماندگار جنگ 
قلمداد کرد که با صمیمیت نوشته شده است. هر چند نویسنده  در 
پاراگراف فلش بک به آینده و بازگشت  حاج نصرت بعد از سال ها به 
لب مرز؛ کمی عجله به خرج داده و کل بازگشت او را در یک سطر 
خلاصه کرده است.بدون هیچ پیش زمینه ای! اما پایان  داستان  را  
که نقطه مهم داستان اس��ت به خوبی جمع وجور کرده است:»... 
حاج نصرت  و چهارنفر دیگر از دژ بالا می آیند و به چاله پر از خاک 
نگاه می کنند.گونی های پوسیده در سوراخ که تا حدودی خالی از 
خاک شده اند...حاج نصرت می گوید:)همین جاست!( و چشمش 
می افتد به گوشه لنز دوربین چشمی گل آلود و پوسیده که از خاک 
بیرون زده است.بالای سر آن می نشیند و خاک اطراف آن را کنار 
می زند....اول دوربین بیرون می آید و به دنبال آن بند دوربین و بعد 
اسکلت مچ دستی که بند دوربین را محکم  گرفته است.حاج نصرت 
روی خاک می نشیند و می گرید:»بچه ها پاشین...من اومدم...برای 

قولی که داده بودم اومدم...پاشین...«

نقد کتاب

   کتاب

   رمان

رمان »برادر انگلستان« از سوی انتشارات سوره مهر 
برای چهارمین بار بازنشر و روانه کتابفروشی ها شد. 
این اثر که به قلم علیرضا قزوه نوشته شده، به روایت 
وقایع پس از کودتای 28 مرداد 32 تا روزهای پس از 

انقلاب می پردازد.
ق��زوه نامش با دنی��ای ش��عر پیوند خورده اس��ت. 
سروده های او به خصوص با درونمایه های اعتراضی 
که پس از سال های جنگ منتشر ش��ده، نام او را به 
عنوان یکی از شاعران صاحب سبک در ادبیات انقلاب 
اسلامی ثبت کرده است، اما قزوه در سال های اخیر 
نشان داده است که توانایی اش محدود به شعر نیست. 
از او تاکنون آثار متعددی در قالب سفرنامه نویسی، 
پژوهش و تصحیح نس��خه نیز منتش��ر شده است. 

او با انتش��ار »برادر انگلس��تان« نام خود را در زمره 
نویسندگان ادبیات انقلاب اس��لامی نیز ثبت کرده 
است؛ اثری که به زعم برخی نویسندگان و منتقدان 
می تواند در میان برترین آثار داستانی ادبیات انقلاب 

یاد شود.
قهرمان داستان با یک خواب ما را درگیر خود می کند. 
با قطاری که تنها او مس��افرش اس��ت. مسافری که 
محکوم اس��ت ببیند و روایت کند و حالاحالاها هم 
در قطار ماندنی است. او این رؤیا را پیوسته می بیند و 
هر بار به دوره های مختلف زندگی اش و حتی زندگی 
بزرگترهایش س��فر می کند و از ح��ال و هوای آنها، 
دغدغه هایش��ان و امید و آرزوهایشان و رنج هایشان 

می گوید.

شخصیت پردازی، پیرنگ قوی، نثر خواندنی، توجه به 
جزئیات و ... سبب شده تا »برادر انگلستان« از جمله 
آثار داستانی خواندنی باشد که در سال های اخیر در 
حوزه ادبیات انقلاب اسلامی خلق شده است. عنوان 
اثر نیز از دیگر نقاط قوت کار است که مخاطب را به 
س��مت خود جلب می کند. عنوانی پارادوکسیکال 
که ذهن را درگیر خ��ود می کند. »ب��رادر« معمولاً 
در ذهن ما ایرانی ها واژه ای مثبت اس��ت؛ حال آنکه 
»انگلستان« برعکس آن تداعی کننده واقعیت های 

تلخ تاریخی است که از سر این کشور گذشته است.
یوسفعلی میرشکاک، شاعر و منتقد ادبی، درباره این 
اثر قزوه معتقد است: اگر در این ۴0 سال، پنج رمان 
موفق داشته باشیم، یکی از آنها رمان برادر انگلستان 

علیرضا قزوه است. هنوز باور نمی کنم که این رمان را 
چطور نوشته! آدمی که رمان نمی خواند و کارش این 
نیست و ما بیشتر به عنوان شاعر می شناسیمش در 
اولین قدم رمانی بنویسد به این درجه از موفقیت و از 
همه عجیب تر اینکه چفت و بست رمان کاملًا دقیق 

و اصولی است.
نثر رمان عالی اس��ت. یک هنر دیگر این رمان تعدد 
شخصیت هاست، برخلاف بس��یاری از نویسندگان 
که در رمانش��ان خیلی هنر کنند دو سه شخصیت 
را بیشتر نمی توانند برجسته کنند، این رمان بیشتر 
از 20، 30 ش��خصیت دارد که هر کدام مستقلند و 
خودش��انند و هیچ کدامشان هم کلیش��ه نیستند. 
علیرضا قزوه اینطور که دارد پی��ش می رود آثارش 

از خودش بزرگتر اس��ت. به اعتق��اد من هرکس که 
رمان خوان حرفه ای است باید این رمان را بخواند.

منبع: تسنیم
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